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Bůh nás křesťany vyzývá k jednotnému smýšlení. Nejde tu o nic menšího než o 

způsob smýšlení Pána Ježíše Krista. Když se Kristovým smýšlením neřídíme, 

přináší to do našich vztahů zbytečné napětí a problémy. Ve filipském sboru byla 

nějaká taková trhlina mezi sestrami Euodií a Syntyché (F 4,2-3). Nevíme přesně, 

o co šlo. Ale nepochybně i zde sehrál svou neblahou roli odklon od Kristova 

přístupu. Ani mezi námi to nebývá jiné.  

 Když Bůh od nás křesťanů vyžaduje nějaký způsob jednání, také nás k 

němu uschopňuje. Ve verši 1 se čtyřikrát objevuje slovo „jestliže“ (Ř. EI), v 

ekumenickém překladu „je-li“. Pokud jsou pro věřící v Krista dostupné věci, o 

kterých Pavel v tomto verši píše, pak mají být jednotní. Všechno to, co je zde 

uvedeno slůvkem „jestliže“, je v Kristu věřícím darováno. Proto také lze 

uskutečnit apoštolovu výzvu k jednotě (v. 2). V Kristu máme nevyčerpatelný 

zdroj povzbuzení. Jsme tak uschopněni k lásce, která přináší posilu, doslova 

potěšení / útěchu. A všichni společně máme podíl na Duchu svatém, který v nás 

přebývá. Díky němu jsme také schopni skutečného soucitu a slitování. Na základě 

těchto splněných podmínek nás tedy Bůh vyzývá k duchovní jednotě, zejména 

k jednotnému smýšlení. V tomto smýšlení nemá jít o to, abychom měli na vše 

stejný názor. Má však jít o to, že budeme mít k sobě navzájem stejnou lásku. 

V tom hlavně má spočívat naše svornost.     

 

I když nám Bůh v Kristu dal k jednotě všechny vlohy, není vůbec samozřejmé, 

že jednotní budeme. O jednotu je třeba zápasit. Pavel se zde zmiňuje o dvou 

zabijácích duchovní jednoty, o ctižádosti a ješitnosti. Slovo „ctižádostí“ (v. 3 

ČEP) je překladem řeckého slova, které by se dalo přeložit též jako „sobectví“, či 

„sobecká ambice“. Pod vlivem ctižádosti chceme něco získat pro sebe. Chceme 

vyniknout nad ostatními. Slovo „ješitností“ (v. 3 ČEP) je překladem řeckého 

slova, které má význam „prázdná, nicotná chlouba“. Zde jistě máme příčinu 

mnoha bolestných rozdělení mezi Božími dětmi. Někdo chce vyniknout, někdo 

chce být důležitější než ostatní. 

 Jako křesťané ale můžeme odmítnout ctižádost a ješitnost jako motivaci 

svého konání. Místo toho můžeme druhé pokládat za přednější než sebe (v. 3). 

To jistě neznamená tvářit se, že všichni ostatní jsou schopnější, chytřejší a lepší 

lidé než my. Kristova láska nás ale může vést k tomu, že s druhými budeme jednat 

s ohleduplností a úctou, kterou lidé obvykle prokazují takzvaně důležitým 

osobám. Nemáme také myslet pouze na to, co slouží nám, ale na to, co slouží 

druhým. Nemáme věnovat pozornost pouze svým potřebám a zájmům, ale i 

prospěchu druhých. 
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Hlavní cestou k duchovní jednotě je pro nás přijetí smýšlení Ježíše Krista. Díky 

zázraku nového stvoření (2K 5,17) a přítomnosti Ducha svatého v našich životech 

(1K 6,19) už Kristovo smýšlení v sobě máme. Jde však o to, abychom se jím 

nechali ovlivňovat v našich každodenních životech. 

 Smýšlení Ježíše Krista se projevilo tak, že se na čas vzdal svého Božího 

způsobu života v nebesích a přijal způsob života služebníka. Podle Českého 

ekumenického překladu „sám sebe zmařil“ (v. 7). V řeckém textu je zde použito 

slovo, které znamená „vyprázdnil“. Toto vyprázdnění spočívalo v tom, že na 

určitou dobu odložil užívání svých nebeských práv a stal se služebníkem. Stal se 

člověkem. To je tajemství vtělení Božího Syna. Pravý Bůh, který se stal pravým 

člověkem. Bůh, který sám sebe dobrovolně omezil, aby se k nám přiblížil, a aby 

nás zachránil. V podobě člověka se Ježíš ponížil do té míry, že se nechal 

ukřižovat. Zemřel za nás a za naše hříchy. Poslušně vykonal to, kvůli čemu ho 

jeho nebeský Otec poslal do světa. Tak vypadalo smýšlení Ježíše v akci.  

 Protože se Ježíš takto ponížil, Bůh ho nesmírně povýšil. Po velkém 

Ježíšově sebeponížení následovalo velké povýšení. Nebylo to sebepovýšení. 

Povýšil ho jeho nebeský Otec. Čteme tu, že mu dal jméno nad každé jméno. 

Ježíšovo jméno učinil nejvýznamnějším jménem ze všech (sr. Sk 4,12 ČEP). 

Učinil Ježíšovo jméno rovným jménu Hospodin. 

Výsledkem tohoto nesmírného Kristova povýšení jednou bude, že před ním 

všichni pokleknou a vyznají, že je Pán. V knize Izajáš Hospodin říká: „Při sobě 

samém jsem přísahal, z mých úst vyšla spravedlnost, slovo, které se zpět 

nenavrátí. Přede mnou každý klesne na kolena a každý jazyk odpřisáhne: »Jenom 

v Hospodinu - řekne o mně - je spravedlnost i moc«.“ (Iz 45,23-24 ČEP) Tato 

Boží slova vztahuje Pavel na Pána Ježíše Krista. Slovo „Pán“ (v. 11 ČEP) bychom 

zde tedy zřejmě měli chápat ve smyslu “Hospodin”. Jednou všichni poznají a 

vyznají, že Ježíš a jeho nebeský Otec jsou jedno (J 10,30). Pán Ježíš byl tím, kdo 

myslel na to, co slouží druhým, ne jen jemu. Bůh se k tomuto postoji přiznal. A 

přiznává se k němu znovu a znovu, kdykoliv ho vidí v životech následovníků 

Pána Ježíše. “ …, kdo se ponižuje, bude povýšen. ” (L 14, 11 ČEP)   

 

Jako svým dětem nám Bůh dal všechno, co potřebujeme k vzájemné svornosti. A 

tak nás vyzývá k jednotnému smýšlení. Toto smýšlení znamená, že všichni 

budeme usilovat hlavně o lásku k těm druhým. Nenecháme se vést ctižádostí a 

ješitností. Místo toho si máme osvojovat smýšlení Pána Ježíše Krista. Projevilo 

se tím, že pro nás a pro naši spásu sestoupil z nebes a položil za nás život. Učme 

se smýšlet jako Ježíš. 


